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جایگاه رسانه های ایران درفضای بین المللی نزدیک به صفر است!
در گفت وگو با رئیس پژوهشکده ارتباطات پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات تهران مطرح شد

ادامه از صفحه یک
این تکنولوژی ها به طرز عجیبی طی دو دهه 
اخیر درکنار جهانی شدن اقتصاد و یک سری 
پیش زمینه های دیگر شــامل برنامه ریزی-

سیاست گذاری و ادامه سلطه ای که کشورهای 
استعماری در دهه های گذشــته داشتند و 
امروزه به این تکنولوژی ها مجهزشــدند، به 
اضافه نگاهی که از نظر آموزش داریم، رشد 
کرد. یعنی در دانشگاه های این کشورها رشته 
ارتباطــات و روزنامه نــگاری و آموزش های 
لازم از دهه های گذشته با برنامه ریزی دقیق 
هدف گذاری شد و برای آن بودجه شکل گرفته 
است. درواقع بال برنامه ریزی بودجه است. اگر 
در برنامه ریزی بودجه را در نظر نگیریم خیلی 
عقب می افتیم. خبرگــزاری »الجزیره« قطر 
که نقش بسیار فعالی را در شناساندن کشور 
قطر داشت، حتی زمانی که عربستان و امارات 
متحده می خواستند قطر را از شورای همکاری 
خلیج فارس بیرون کنند یکی از شروطشان 
برای بازگشــت قطر این بود کــه تلویزیون 
الجزیره تبلیغاتش را علیه عربستان کم کند؛ 
به این می گویند قدرت. جالب است آن طور 
که ما شنیدیم و تحقیق کردیم ولیعهد قطر 
بودجه شبکه الجزیره را چند سال قبل از آن 
)دهه 1990( به یک عده می دهد و درکنار آن 
برنامه ریزی می شود و حتی الگوی مدیریت 
رسانه ای الجزایر را مشخص می کند. درواقع 
کشور قطر انحصار شبکه CNN را می شکند 

و جالب اســت تلویزیون الجزیره بعد قرارداد 
همکاری با BBC و CNN امضا می کند. تمام 
این ها ترجمه همان برنامه ریزی، آینده نگری 
و بودجه اســت که خدمت تان گفتم. درکنار 
بودجه آموزش هم هست. قطری ها در الجزیره 
بیشــتر نیروهایشان افرادی هســتند که از 
کشورهای دیگر آمدند. ولی تأسف این است 
که ما در کشــورمان به موضوعاتی که گفتم 
دقت نکردیم. در کشور ما تعداد قابل توجهی 
دانشجویان و افرادی که در حوزه خبر هستند 
به طور عمده در دانشکده های صدا و سیما، 
علامه، تهران، ســوره وآزاد هستند و یکی از 
موضوعاتی که می شود درمقطع فوق لیسانس 
و دکترا راجع بدان تحقیق کرد همین پرسشی 
است که مطرح کردید. یعنی به رغم وجود این 
تعداد دانشجوی بااســتعداد، این همه نیرو 
و آموزشی که انجام می شــود چرا ما نهایتاً 
درکشورمان نمی توانیم روزنامه های توانمند و 
روزنامه نگارانی که بتوانند خواسته ها و اهداف 
و رســالت نظام جمهوری اسلامی ایران را به 
دنیا معرفی کنند و یــا حداقل کمک کنند، 
نداریم. شــاید در راس همه این ها خواستن 
باشد یعنی اراده کنیم چنین چیزهایی داشته 

باشیم.
اگر به دلیل کرونــا مجبور به 
گفت وگــوی تلفنــی نبودیم، 
صحبت های شــما جای پرســش و 
پاســخ گویی بیشــتری داشــت اما 

ناگزیرهســتیم از آسیب شناسی های 
عمیق تر صرف نظر کنیم و به ســراغ 
پرسش بعدی برویم. رسانه های ایران 
درفضای بین المللی چه جایگاهی دارند؟

حدود 12 سال در روزنامه تهران تایمز فعالیت 
داشتم. آن موقع حداقل دوسه سالش در زمان 
جنگ تحمیلی بــود. آن موقع هنوز ماهواره 
نیامده بود. یعنی اواخر 1991CNN به عنوان 
اولین شبکه ماهواره ای دنیا آمد. قبل از آن در 
بحث بین المللی و تاثیرگذاری رسانه ها فقط 
روزنامه و رادیو فعال بود و هنوز تلویزیون هم 

در این حوزه نبود چون ماهواره نبود. بعد آن 
موقع رسانه های نوشتاری فقط تهران تایمز 
در چند تا کشور توزیع می شد. اما الان ما هم 
فضای مجازی داریم و هم حداقل سه شبکه 
تلویزیونی »پرس تی وی« و یکی هم »العالم« 
و »الکوثر« را داریم اما دو شبکه اول شاخص تر 
هســتند. بین آنچه که مطلوب است یعنی 
انتظاری که ما از فعالیت سازمان ها- نهادها-

مؤسســات- رادیووتلویزیون- صدا وسیما و 
آنچه که موجود است داریم یک شکاف بسیار 
بزرگی وجود دارد. یعنی بــا این توانایی ها و 

این امکانــات ما و عملکردی کــه می بینیم 
یعنی تاثیرگذاری نظام رسانه ای و نظام تولید 
محتوا- تولید خبر- تولید تفســیر و... اصلًا 
با پتانسیل های ما تناسبی ندارد. یعنی بین 
نیروهای بالقوه و آنچه ما بالفعل باید ببینیم، 
سهم ما در تولید محتوا چه ازنظر ماهواره و چه 
مطبوعات و فضای مجازی چیست، با نهایت 

تأسف شکاف زیادی دارد.
نمی توانیم بگوییــم درفضای 
بین المللی جایگاه قابل قبولی 

داریم؟
متاسفانه بله. نمی توانیم چنین ادعایی داشته 
باشــیم. باید گفت اگر همین پرس تی وی و 
العالم هم نبود که هیچی! این دوشــبکه را 
هم یک تعدادی کــه طرفدار نظام جمهوری 
اسلامی هستند تماشــا می کنند و بقیه نگاه 
نمی کنند؛ البته آمار دقیقــی در این زمینه 
ندارم. به هرصورت ما چه طرفدار تکنولوژی 
باشیم چه نباشیم، چه تئوری توطئه را قبول 
داشته باشیم چه نداشته باشیم، واقعیت این 
است که در فضای بازارهای مالی دنیا سهم  ما 
چیزی حــدود صفرممیزصفرصفر یک یا دو 
است یعنی تقریباً نزدیک خود صفرو متاسفانه 
این درمورد تولید محتوا درشبکه های مجازی 

و سطح بین الملل هم صدق می کند.
ترسیم شــما از چشــم انداز 
روزنامه نگاری در ایران چیست؟

با اوصافی که گفته شد اینکه به برنامه ریزی، 

بودجه و آینده نگری و اراده نیاز دارد، جوابم 
مشخص است.

 ما بــه مقررات زدایی، تکنولــوژی کامل و 
بــه روز و رقابت نیاز داریم تــا بتوانیم تکانی 
بخوریــم. تلویزیون و ماهواره مــا از الجزیره 
قوی تر نیست ولی ما در ایران دانشکده های 
 قــوی علــوم ارتباطــات و روزنامه نــگاری

 داریم. 
این دانشــکده ها که قبلًا هم اشاره شد طی 
دو دهه گذشته، چند هزار دانشجوی مقطع 
دکترا و فوق لیســانس روزنامه نگاری تربیت 
کردنــد. ایــن فارغ التحصیــلان الان دارند 
چکار می کنند؟ باید گذشــته را مرور کنیم، 
وضعیت کنونی را تجزیه و تحلیل و برای آینده 

هدف گذاری کنیم.
 به نظرشــما نقش و اثرگذاری 
مطبوعات و رسانه های ما در دوره 
کنونی نسبت به مطبوعات گذشته )قبل 
از پیــروزی انقلاب( در سرنوشــت 

کشورمان چگونه است؟
این بحث ناظر بــر درنظرگرفتن متغیرهای 
متعدد و بحثی مقایســه ای و تاریخی است و 
از طرفی با درنظرگرفتــن ابعاد تکنولوژیک، 
حاکمیتی، نظام رسانه ای و تغییرات شگرفی 
که در حوزه روابط بین الملل ایجاد شــده و 
امروز کار این حــوزه ارتباط تنگاتنگی با کار 
رســانه ها دارد، بنابراین زمان جداگانه ای را 

برای پاسخ گویی می طلبد.
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»بانو« از جشنواره مکزیکی دیپلم افتخارگرفتآموختن در پنجمین نشست موسیقی »گفتآوا«مستند جدید »آتنبورو« روی آنتن رفت
مهر: مستند جدید »سر دیوید آتنبورو« روی آنتن رفت. ســریال مستند آتنبورو که برای ساخت 
 آن ۴سال وقت صرف شده و در ۳1کشــور از ۶قاره جلوی دوربین رفته است، در بریتانیا روی آنتن 

رفت. 
این سریال با عنوان »یک سیاره عالی« در ۵قسمت ساخته شده که اپیزود نخست آن سوم ژانویه برای 
نخستین بار در بی بی سی وان پخش شد. در ۴اپیزود نخست این مجموعه به قدرت آتش فشان ها، نور 
خورشید، آب و هوا و اقیانوس ها پرداخته می شود. در قسمت آخر نیز تأثیر انسان ها بر زمین و آنچه 

می توان برای برگرداندن توازن به آن انجام داد بررسی می شود.

نسل فردا: خانه موسیقی اصفهان پنجمین نشست موسیقی »گفتآوا« را با موضوع چرایی و چگونگی 
آموزش و آموختن برگزار می کند. بخش اول این نشست در ساعت 21 دوشنبه 1۵ دی روی کانال 
اینستاگرام خانه موسیقی اصفهان قابل دسترس و مشاهده است. علاقه مندان برای مشاهده و شرکت 
 @Khanehmoosighi.esfahan در این نشست آنلاین می توانند به اینستاگرام خانه موسیقی به آدرس
مراجعه کنند. مهرشاد متین فر مدیر خانه موسیقی حوزه هنری و دبیر این نشست گفت: این برنامه 
با حضور هنرمند گرامی آرش مشتاقی برگزار و در بخش اول این نشست به پرسش های مطرح شده 

پاسخ داده می شود.

ایسنا: فیلم مستند »بانو« در هفتمین جشنواره بین المللی فیلم های مستقل مکزیک »وراکروز« و در 
بخش مسابقه فیلم های مستند بلند موفق به کسب دیپلم افتخار شد. »بانو« کاری از مدرسه سینمایی 
اندیشه و هنر )ماه( به کارگردانی محمد حبیبی منصور در سال9۷ تولید شد و روایت گر زندگی پرفراز 
و نشیب عصمت احمدیان، مادر شهیدان ابراهیم و اسماعیل فرجوانی است. احمدیان پس از جنگ به 
صورت جدی وارد فعالیت های اقتصادی و اجتماعی می شود، به طوری که یکی از بانوان تأثیرگذار و الگو 
در اهواز است. برگزاری جشنواره تا 21 دی ماه این روی پلتفرم مخصوص جشنواره برای علاقه مندان 

باقی می ماند.

درواقع بال برنامه ریزی بودجه 
است. اگر در برنامه ریزی 

بودجه را در نظر نگیریم خیلی 
عقب می افتیم 


